
Zápis a usnesení ze zasedání AS FSV UK
Datum: 14. 3. 2023 od 15:00
Místo: Hollar, místnost č. 212

Přítomni:

Za pedagogickou komoru: Mgr. Magdalena Mouralová, Ph.D.; Mgr. Magda Pečená, Ph.D.; PhDr.
Pavel Szobi, Ph.D.; prof. MgA. Martin Štoll, Ph.D.; PhDr. Jaromír Soukup Ph.D.; Mgr. Veronika
Macková, Ph.D.; Mgr. Jakub Stauber, Ph.D, Ph.D., Ing. Bc. Petra Koudelková, Ph.D.,

Za studentskou komoru: Mgr. Barbora Součková, Mgr. Barbora Procházková, Mgr. Michael Drašar,
Bc. Magdalena Hynčíková, Gabriela Bošňáková, Bc. Kristýna Sluková (on-line bez hlasovacího
práva), Bc. Tomáš Košek, Bc. Michaela Němcová

Omluveni: Jan Volenec, Dr. rer. pol. Michal Parízek, M.Sc., Ph.D., Mgr. Eliška Ullrichová, Ph.D.,
Tomáš Popov

Hosté: Ing. Ondřej Blažek; RNDr. Michal Červinka, Ph.D.,, PhDr. Malvína Krausz Hladká, Ph.D.,
PhDr. David Emler, Ph.D., doc. Ing. Tomáš Cahlík, CSc., PhDr. Tereza Klabíková Rábová, Ph.D., Mgr.
Tomáš Gec

1. Schválení návrhu programu a zápisu ze zasedání AS FSV UK dne 14.
února 2023

Magda Pečená představila program dnešního zasedání, kterého se výjimečně neúčastní děkan FSV

UK Tomáš Karásek. Magda Pečená se zeptala, zda jsou nějaké doplňující návrhy do programu.

Magdalena Mouralová uvedla, že by ráda zařadila dovolbu člena Legislativní komise AS FSV UK.

Tomu plénum AS FSV UK vyhovělo. Zároveň byl program doplněn o návrh schválení zápisu z jednání

a hlasování per rollam o Studentských penězích (22. 2. - 1. 3. 2023). Následně Magda Pečená

vyzvala k hlasování o následujícím znění programu.

Návrh programu

1. Schválení návrhu programu a zápisu z řádného zasedání AS FSV UK 14. února 2023 a zápisu z

jednání a hlasování AS FSV UK per rollam 22. 2. - 1. 3. 2023

2. Zprávy z předsednictva a komisí AS FSV UK, zprávy z AS UK

3. Informace z vedení FSV UK

4. Dovolba do Legislativní komise AS FSV UK

5. Revize OD 16/2018 (týkající se náležitostí závěrečných prací)



6. Postoj fakulty k Open AI, Chat GPT

7. Různé

Usnesení č. 1: AS FSV UK schvaluje program zasedání 14. března 2023

Pro: Pečená, Szobi, Stauber, Soukup, Součková, Košek, Drašar, Němcová, Hynčíková, Procházková,

Bošňáková, Macková, Koudelková, Mouralová

Proti: nikdo

Zdržel se: nikdo

Usnesení bylo přijato

Zápis ze zasedání AS FSV UK ze dne 14. února 2023 byl rozeslán k připomínkám, jež byly následně

zapracovány.

Usnesení č. 2: AS FSV UK schvaluje zápis ze zasedání AS FSV UK ze dne 14. února 2023

Pro: Pečená, Szobi, Stauber, Soukup, Součková, Košek, Drašar, Němcová, Hynčíková, Procházková,

Bošňáková, Macková, Koudelková, Mouralová

Proti: nikdo

Zdržel se: nikdo

Usnesení bylo přijato

Usnesení č. 3: AS FSV UK schvaluje zápis z jednání a hlasování AS FSV UK per rollam ze dnů 22.

února 2023 až 1. března 2023

Pro: Pečená, Szobi, Stauber, Soukup, Součková, Košek, Drašar, Němcová, Hynčíková, Procházková,

Bošňáková, Macková, Koudelková, Mouralová

Proti: nikdo

Zdržel se: nikdo

Usnesení bylo přijato



2. Zprávy z předsednictva a komisí AS FSV UK, zprávy z AS UK

Magda Pečená informovala o tom, že Předsednictvo AS FSV UK se sešlo 3. března. Dostalo podnět

od předsedy AS FF UK, který apeluje na řešení problému podfinancovanosti humanitních a

společenskovědních oborů. (Zároveň předsednictvo obdrželo podnět od jednoho ze studentů

doktorského studia. K tomu konkrétnímu bodu se plénum vrátí v pozdější části zasedání (v bodu

Různé)).

Ředitel IPS FSV UK, člen AS UK i Ekonomické komise AS UK Petr Jüptner představil téma mediálně

diskutované podfinancovanosti některých oborů. V našem případě se jedná především o vyjádření

nespokojenosti ze strany FF UK (podnět předsedy AS FF UK). Petr Jüptner shrnul, že FSV UK je na

tom poměrně dobře (naše fakulta se velmi snaží být i co nejlepším manažerem a správcem

rozpočtu). Obecně podle něj ale mediální obraz neodpovídá zcela realitě. Původní iniciátoři z FHS UK

také nevnímají věc jako černobílou, je zřejmé, že problém není jednoduše uchopitelný a řešitelný.

Vinu rozhodně podle Petra Jüptnera nenese pouze univerzita (a špatné přerozdělení), autonomie

fakult je totiž velká. Nabízí se několik řešení, jedním scénářem je přehodnocení Koeficientu

ekonomické náročnosti (KEN) pro různé součásti UK, o tomto se však diskutuje mnoho let.

Magda Pečená připomněla Zprávu z Průzkumu pracovní spokojenosti zaměstnanců a zaměstnankyň

Univerzity Karlovy: Fakulta sociálních věd a Zprávu z auditu rovných příležitostí UK z března 2022.

Ve srovnání s průměrem UK vyjadřovali akademičtí a vědečtí pracovníci i lektoři (APVPL) FSV UK

téměř ve všech sledovaných aspektech podobnou míru pracovní spokojenosti, dokonce hlásili vyšší

než průměrnou spokojenost s finančním ohodnocením. I objektivní fakta o průměrné výši platů

(APVPL) na FSV UK nesvědčí o podfinancovanosti fakulty.

Michal Červinka poukázal na fakta uvedená ve výročních zprávách FSV UK (poslední dostupná VZ je

za rok 2021). Mění se sice podíl příjmů fakulty od MŠMT, ale FSV UK minimálně 15 let pracuje na

snížení závislosti na tomto příjmu, což ale podle Červinky FF UK nedělala a nedělá. FF UK má prý

dokonce dvojnásobný rozpočet oproti FSV UK. Nabízí se tak otázka, zda MŠMT je nejlepší zdroj pro

financování vědy a výzkumu, čehož se podle něj FF UK nadále drží.

Magda Pečená připomněla, že FF UK má zcela jinou strukturu, historicky ji tvoří mj. soustava

několika desítek ústavů, má různé i ekonomicky náročnější obory (dnes např. archeologie, přesto

stále KEN kolem 1), také obory, kde studuje malý počet studentů atp. FSV UK má tu výhodu, že byla

z velké části vystavěna “na zelené louce” a nenese si s sebou některé historicky podmíněné

neefektivity. Michal Červinka připomněl, že KEN je velmi zastaralý nástroj pro přerozdělování peněz.



Petr Jüptner uvedl, že by rád odcházel na zasedání Ekonomické komise AS UK s určitým mandátem

AS FSV UK, aby došlo k reálnému vyjádření solidarity s FF UK.

Magdalena Mouralová se zeptala, zda by v usnesení nemělo zaznít, že by se měl revidovat KEN, což

ale podle Petra Jüptnera může být ošemetné, snahy o revizi KENu již proběhly a nikam nevedly.

Revize KENu by mohla poškodit i FSV UK. Zároveň Magda Pečená uvedla, že naše znalost KENů a

metodik s těmito koeficienty spojenými je omezená, proto by naše usnesení k revizi KENů nemuselo

být informované.

Usnesení č. 4: Akademický senát FSV UK vyjadřuje solidaritu s podfinancovanými obory, především

humanitního zaměření, ve snaze o zvýšení platů na dotčených fakultách vysokých škol. AS FSV UK

celou situaci a její vývoj nadále sleduje.

Pro: Pečená, Szobi, Mouralová, Stauber, Soukup, Součková, Košek, Drašar, Němcová, Hynčíková,

Procházková, Bošňáková, Macková, Koudelková

Proti: nikdo

Zdržel se: nikdo

Ekonomická komise

Předseda EK AS FSV UK Pavel Szobi uvedl, že se komise sešla hned týden po ustavujícím plénu AS

FSV UK. Pravidelně se bude scházet vždy ve čtvrtek v 17:00 hodin.

Legislativní komise

Předseda LK AS FSV UK Jakub Stauber uvedl, že komise se od posledního zasedání AS FSV UK

sešla dvakrát. Na druhém zasedání projednávali materiály, které jsou součástí programu zasedání

pléna. Vyjádří se k nim v příslušných bodech.

Studijní komise

Místopředsedkyně StK AS FSV UK Magdalena Mouralová uvedla, že studijní komise se rovněž sešla

dvakrát, napodruhé rovněž jako LK AS FSV UK řešila materiály, které jsou předkládány plénu. K těm

se vyjádří v příslušných bodech.

Přišel Martin Štoll (15:35)



Sociální komise

Předsedkyně SocK AS FSV UK Barbora Součková uvedla, že se komise sešla jednou. Přivítali

studentské ombudsmany, kteří informovali o své agendě. Jeden z podnětů, kterými se ombudsmani

také zabývali (zde konkrétně ombudsman Aleš Michal za IPS), se týká stížnosti studenta doktorského

studia IPS (bude zmíněno v bodu Různé).

Dále se SocK zabývala možnou revizí pravidel, která mají upravovat povinnost docházky. Absence v

hodinách by neměla být zohledněna v hodnocení studenta, a to ani absence v seminářích. Pravidla

jsou ale nejasná, což potvrdila i proděkanka pro studijní záležitosti Malvína Krausz Hladká. Veronika

Macková zmínila konkrétní případ, kdy student byl penalizován za to, že nechodil na hodiny. A i když

všechny studijní povinnosti splnil, zápočet nedostal. Magdalena Mouralová uvedla, že StK AS FSV

UK se bude ráda podílet na úpravě.

Host Michal Červinka uvedl, že by mohlo jít o rozsáhlejší kontrolu i dalších pravidel, která se v

některých případech také nedodržují. Zmínil například bodovou hranici pro splnění kurzu, kterou si

vyučující v některých případech přizpůsobují pro sebe (např. nabízejí body navíc nad hranici plného

počtu bodů).

Komise pro rozvoj

Jaromír Soukup uvedl, že Komise pro rozvoj AS FSV UK se sešla dvakrát. Předsedou byl zvolen

Michal Parízek. Na setkáních debatovali především vývoj v souvislosti s kampusem v Jinonicích,

např. zapojení studentů do procesu vývoje a tvorby prostředí kampusu tak, aby vzniklo co

nejpřátelštější prostředí. Dobré by také podle KpR bylo vytvořit dětský koutek. Řešili dále např.

podporu Noci fakulty a rozšíření povědomí o akci mezi další instituty.

3. Informace z vedení FSV UK

Pan děkan (vzhledem ke své nepřítomnosti) poskytl senátorům a senátorkám shrnující materiál k

Jinonicích v písemné podobě a s předstihem. Důležitou informací je, že 21. března bude kampus v

Jinonicích představen akademické obci.

Další podrobnosti následně poskytl přítomný proděkan pro rozvoj pan Emler. Například uvedl, že

peníze, které fakulta získala na stavbu areálu, musí dofinancovat pěti procenty z vlastních zdrojů,

nejedná se tedy o plně dotovaný projekt. Nyní je rekonstruovaná část (budovy B a C) zkolaudována a



připravena k nastěhování. Největší výzvou tak zůstává přístavba (budova A), kde se stále řeší

dodatečné stavební povolení.

Součástí projektu je bistro/UKafe, které je projektované na cca 100 obědů (v budově A). K dispozici

budou také v daleko větší míře než v minulosti kuchyňky, kde si studenti mohou ohřívat jídlo atp.

Co se týká ekologické stránky věci, budova je velmi dobře zateplená, funguje velká kotelna, tepelná

čerpadla, existuje projekt na solární elektrárnu na střeše objektu. Internet bude prozatím na stejné

úrovni jako nyní v Pekařské (prostřednictvím kabelu z Hollaru), ale v průběhu letních prázdnin se

bude zprovozňovat serverovna a internet bude poskytován přímo z Jinonic.

Zpoždění jsou sice podle proděkana Emlera nepříjemná, nebrání však už hladkému fungování

fakulty.

Magda Pečená se zeptala, jak přesně bude probíhat výuka ve stěhovacím týdnu. Studenti jsou podle

proděkana Emlera včas informováni. Každý institut (IPS, ISS, IMS) informuje po své ose. Obecně se

první musí stěhovat sekretariáty, aby mohly začít obratem fungovat.

Host Michal Červinka se zeptal, zda FSV UK požádala o dodatečné stavební povolení (pro budovu A

- přístavbu) a zda ho získala. Proděkan Emler uvedl, že o povolení fakulta požádala, ale byla

napadena. Jakmile FSV UK získá stavební povolení, může ten stejný den požádat o kolaudaci.

Tomáš Košek se zeptal, zda platí, že již bude k dispozici nová technika. Podle proděkana Emlera se

bude situace lišit podle institutů a konkrétních zaměstnanců.

4. Dovolba do LK AS FSV UK

Magdalena Mouralová nominovala do dosud tříčlenné Legislativní komise AS FSV UK Petra

Soukupa. Žádný další návrh není. Magda Pečená vyzvala k hlasování tajnou volbou.

Usnesení č. 5. AS FSV UK schvaluje Petra Soukupa členem Legislativní komise AS FSV UK

Pro: 13

Proti: 1

Zdržel se: 0

Usnesení bylo přijato

5. Revize OD 16/2018 (týkající se náležitostí závěrečných prací)

Proděkanka pro studijní záležitosti Malvína Krausz Hladká uvedla, že opatření předkládá proto, aby

se prodiskutovalo, senát ho schvalovat nemusí. Jde o nutnou aktualizaci např. v souvislosti s

odevzdáváním tezí nebo finálních verzí bakalářských a diplomových prací.



Předseda StK AS FSV UK Martin Štoll uvedl, že komise tuto aktualizaci velmi uvítala. Opatření

aktualizaci podle něj vyžadovalo. Jedna z věcí, kterou probírali, byla role vedoucího katedry a

garanta, aby bylo jasné, co má který z nich na starost. Mluvilo se také o šablonách, které by se mohly

aktualizovat. Mluvilo se o možnostech antiplagiátorských programů a sjednocení hranice uměřenosti,

ale také o hodnocení A až F. Závěr komise je takový, že nemá žádné doporučení na usnesení,

protože není potřeba, ale je důležité co nejvíce pomoci, aby materiál byl co nejkvalitnější.

Materiálem se zabývala i LK AS FSV UK. Předseda Jakub Stauber uvedl, že komise měla spíše

technické připomínky, které se týkaly například cizích jazyků u závěrečných prací mimo češtinu a

angličtinu. Konkrétní připomínky jsou v zápise z jednání LK AS FSV UK, který je vyvěšen na webu.

Michal Červinka u cizích jazyků poukázal na případný rozsah prací (počet normostran), každý jazyk

má totiž jinak složité vyjadřování.

Malvína Krausz Hladká požádala o zaslání případných komentářů či návrhu změn do pátku 24.

března 2023.

6. Postoj fakulty k Open AI, Chat GPT

Proděkanka Malvína Krausz Hladká poskytla členům AS FSV UK materiál, jehož součástí byl návrh

prohlášení FSV UK k využívání umělé inteligence. Vedení fakulty tímto chce deklarovat, že práce s

těmito platformami není zakázaná, ale že bude třeba nastavit určitá transparentní pravidla k jejímu

využívání tak, aby studenti i pedagogové tak znali určitý rámec, ve kterém se mohou pohybovat.

Předseda StK AS FSV UK Martin Štoll uvedl, že komise schvaluje, že se vedení fakulty chce velmi

transparentně postavit k tématu umělé inteligence a jejímu využití. Debata na zasedání komise se

nevedla jen o tomto konkrétním prohlášení, ale také o dalších (následujících) krocích. Dojde k

navázání na tradici on-line kulatých stolů, kde se bude téma diskutovat. První kulatý stůl se bude

konat 4. dubna v 16:00 a bude otevřen všem členům akademické obce.

Pavel Szobi uvedl, že na vedení IMS FSV UK panuje obava ohledně závěrečných prací, které se už v

dubnu pomalu finalizují. Malvína Krausz Hladká uvedla, že vedení fakulty řešilo různé možnosti a

došlo nakonec k této formě prohlášení než k vydání závazného opatření. Jaromír Soukup řekl, že se

tato problematika neřeší jen na UK, ale probíhají webináře různých univerzit, jakým způsobem se k AI

postavit. Podle něj nyní nelze stihnout připravit a nastavit konkrétní restriktivní opatření.



LK AS FSV UK měla tři poznámky, jedna z nich byla na zacílení sdělení. Další problém je v tom,

pokud student bude citovat umělou inteligenci, která se ale občas mýlí a jen sumarizuje existující

texty (jako např. Wikipedie). Michal Červinka řekl, že v každé práci, kterou napsal student či

akademický pracovník, má za použití informace zodpovědnost autor dané práce, nikoliv autor

citovaného zdroje. Studenti podle něj musí přistupovat k informacím kriticky. Magdalena Mouralová

řekla, že problematika citací má dvě různé roviny. Jednak jako zdroj nějakých konkrétních dat, ale

také myšlenek, které nevymyslel autor dané práce, ale někdo jiný. Jaromír Soukup se zeptal, zda již

tyto platformy umí např. proofreading. Magdalena Mouralová řekla, že do jisté míry ano. Podle

Michala Červinky je potřeba se k této technologii nějakým způsobem postavit hned a ne jen

debatovat. Malvína Krausz Hladká řekla, že čekala na stanovisko UK, dostala ale odpověď, že ještě

dlouho žádné nebude. Magda Pečená uvedla, že souhlasí s tím, že nelze dlouho čekat, ještě vyzvala

k tomu, aby se vedení věnovalo části, která se zabývá citacemi. Proděkan pro doktorské studium

Tomáš Cahlík řekl, že něj by bylo dobré začít něčím obecným, co se může postupně zpřísňovat, než

začít něčím, co se bude postupně uvolňovat. Veronika Macková navrhuje také upravit bakalářské,

případně diplomové semináře tak, aby se dal průběh tvorby práce lépe a více zblízka sledovat. S tím

souhlasí i Michal Červinka, dodal, že je potřeba sledovat, zda student pracuje průběžně nebo

jednorázově.

Magda Pečená shrnula výsledek debaty tak, že AS FSV UK velmi ocení, pokud bude vyjádření

vedení FSV UK co nejdříve, ale doporučuje ještě další diskusi ke konkrétnímu obsahu. Požádala paní

proděkanku, aby ještě nasdílela dokument ke konzultaci.

Usnesení č. 6: AS FSV UK vítá iniciativu vedení FSV UK zaujmout pozitivní postoj k použití nástrojů

umělé inteligence a snahu vymezit pravidla použití v akademické práci

Pro: Pečená, Szobi, Mouralová, Stauber, Soukup, Součková, Košek, Drašar, Němcová, Hynčíková,

Procházková, Bošňáková, Macková, Koudelková, Štoll

Proti: nikdo

Zdržel se: nikdo

Usnesení bylo přijato

7. Různé

Magda Pečená otevřela bod Různé s tím, že předsednictvo obdrželo písemně podnět jednoho ze

studentů doktorského studia. Děkan FSV UK Tomáš Karásek rozhodl o vyloučení studenta, které

student považuje za netransparentní. Předsednictvo si podklady prostudovalo a vyjádřilo své



stanovisko (viz zápis). Předsedkyně AS FSV UK vyzvala, aby se senátoři, kteří budou mít zájem,

blíže seznámili s obdrženými písemnými podklady.

Pavel Szobi připomněl, že 28. dubna bude Sportovní den společně s FF UK, vloni to bylo hodně

úspěšné, tak vyzval k účasti.


